
ZAPSAT DO ŠKOLNÍHO SEŠIT A NAUČIT + CVIČENÍ, DO 24.4.                

                

                          PODSTATNÁ JMÉNA POMNOŽNÁ, HROMADNÁ, LÁTKOVÁ 

1. pomnožná – mají pouze množ. číslo (jednotné neexistuje), ale označují jen jednu věc 

(ty) sáňky, kalhoty, České Budějovice, dveře, nůžky 

2. hromadná- mají jen jednotné č., ale označují více věcí (celou hromadu) 

kamení, dříví, lidstvo, mládež, listí 

3. látková – označují nějakou látku  

krev, mouka, voda, cukr, písek 

 

POZOR ! Většina podst. jm. není ani hromadná, ani pomnožná ani látková. Toto jsou speciální 

skupiny podst. jmen ! 

 

 

                              SKLOŇOVÁNÍ PODST. JMEN OČI, UŠI, RUCE, NOHY 

 

- tato podst. jm. mají v 7.p. mn. č. koncovku –MA  

 

- ale pouze pokud jsou to části lidského nebo zvířecího těla 

 

- jinak mají skloňování podle vzorů podst. jmem 

 

Toto pravidlo platí i pro zdrobněliny !!!  

 

 

NAPŘ. 

- kopal nohama (nožičkama) 

- mrkal očima 

- stříhal ušima 

- mával rukama 

ALE  

- stůl se čtyřmi nohami (ženami) 

- polévka s mastnými oky (městy) 

- hrnec s utrženými uchy (městy) 

- hodinky se svíticími ručičkami (ženami) 

 

Tuto koncovku pak přebírají i přídavná jm. a zájmena stojící před těmito podst. jmény!!! 

 

např.  

- mával svýma silnýma rukama 

- kopal svýma dlouhýma nohama 

- mrkal svýma modrýma očima 


